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وقتیجیببیماربایکسرماخوردگیخالیمیشود
سرماخوردگی، یک عارضه ای معمولی است که در برخی مواقع مجبور می شویم 
به خاطر آن، راهی مطب دکتر شویم. اما همین بیماری ساده، جیب برخی بیماران 
را خالی می کند. به گزارش خبرنگار مهر، آمارها نشان می دهد بیشترین جمعیت 
بیمه شدگان کشور تحت پوشش سازمان تأمین اجتماعی بوده و اغلب آنها نیز از 
طبقه کارگر و مزدبگیر هستند. یعنی، با کوچک ترین بیماری مثل سرماخوردگی، 
ته جیبشــان خالی می شــود؛ چون هزینه یک ویزیت و دارو و تزریقات، حداقل 
۴۰۰ تــا ۵۰۰ هزار تومان آب می خــورد و جبران این قبیل هزینه های غیرقابل 
پیش بینی برای طبقه کارگر و مزدبگیر، قدری ســخت و دشوار است.  با شروع 
فصل پاییز و افزایش ســرماخوردگی، آنفلوانزا و البته، سویه جدید کووید، باعث 
شده تا میزان مراجعات مردم به درمانگاه ها و کلینیک های شبانه روزی، افزایش 
یابد. این در حالی است که بیمه شدگان تأمین اجتماعی از این حق برخوردارند 

که در مراکز ملکی تأمین اجتماعی، رایگان خدمت بگیرند. 
اما، سوالی که مدیریت سازمان تأمین اجتماعی باید پاسخگو باشد؛ این است که 

آیا تعداد کلینیک های تأمین اجتماعی، به اندازه نیاز بیمه شدگان است. 
آیــا یک بیمه شــده تأمین اجتماعی، با طی کردن یک مســیر کوتاه، به مراکز 
ملکی تأمین اجتماعی دسترسی پیدا می کند که بابت خدمات درمانی، هزینه ای 
از جیب ندهند.  ســید صولت مرتضوی وزیر رفاه، معتقد اســت که حدود ۵۳ 
درصد جمعیت ایران تحت پوشش مراکز درمانی سازمان تأمین اجتماعی است و 
خاطرنشان کرد: ۲۸ درصد جامعه هدف، خدمات را به صورت مستقیم در مراکز 
ملکــی دریافت می کنند، مابقی نیز از این خدمات در مراکز درمانی وابســته به 
دانشگاه علوم پزشکی با فرانشیز اندک بهره مند می شوند. شاید با تکیه به اظهار 
نظر وزیر رفاه، بتوان به پاسخ سوالات رسید. یعنی اینکه ۷۲ درصد بیمه شدگان 
تأمین اجتماعی، امکان دسترسی به مراکز ملکی تأمین اجتماعی را ندارند و باید 

بابت دریافت خدمات درمانی، هزینه کنند. 
یک شهروند ساکن شهرســتان در جنوب غربی تهران، مشکلات بیمه شدگان 
تأمین را چنین روایت می کند: این شهرســتان بالــغ بر ۴۰۰ هزار نفر جمعیت 
دارد که البته با جمعیت حومه شهرستان، قطعاً بیشتر خواهد شد؛ اما فقط یک 
بیمارستان تأمین اجتماعی دارد که نتوانسته رضایت بیمه شدگان را فراهم آورد 

و خیلی از بیمه شدگان مجبورند به تهران بروند. 
این شــهروند روایت کرد که دسترســی به مراکز ملکــی تأمین اجتماعی برای 
ساکنان اسلامشهر که اکثریت آنها بیمه شدگان تأمین اجتماعی هستند، خیلی 
ســخت و دشوار است. بنابراین، قید مراکز ملکی را می زنند و سراغ درمانگاه ها و 
کلینیک های طرف قرارداد می روند. این شهروند گفت: روز گذشته پسر و دخترم 
را به دلیل بیماری، مجبور شدم به نزدیک ترین درمانگاه شبانه روزی ببرم. هزینه 

ویزیت، دارو و تزریقات هر دو، نزدیک به ۹۰۰ هزار تومان شد. 
وی افزود: ویزیت پزشک عمومی، ۸۵ هزار تومان بود؛ اما هزینه دارو بالغ بر ۲۳۰ 
هزار تومان شد و ۱۱۳ هزار تومان هزینه تزریقات سرم و آمپول شد. همین هزینه 
هم برای یکی دیگر از فرزندانم شــد و در مجمــوع، نزدیک به ۹۰۰ هزار تومان 
هزینه یک سرماخوردگی برای دو فرزندم شد.  حالا ببینید یک بیمه شده تأمین 
اجتماعی چقدر حقوق می گیرد که اگر قرار باشــد این قبیل هزینه های غیرقابل 
پیش بینی را پرداخت کند، جیب او تا پایان ماه خالی خواهد شد.  شاید اگر یکی 
دو کلینیک شبانه روزی تأمین اجتماعی در چنین شهرستان هایی باشد، خیلی 
به نفع مردم بیمه شده خواهد بود تا خدمات خود را در قبال حق بیمه ای که هر 
ماه می دهند، رایگان دریافت کنند. متأســفانه، بیمه های پایه در کشور، آن طور 
که باید و شاید، نتوانسته اند افراد تحت پوشش خود را از خدماتی که می دهند، 
راضی نگه دارند. در صورتی که بیمه شدگان تأمین اجتماعی، سر هر ماه مبلغی 

از حقوق و دستمزد خود را بابت بیمه پرداخت می کنند. 

اطلاعیهآموزشوپرورش
دربارهکلاس»خالیازمعلم«

وزارت آمــوزش و پرورش طی اطلاعیه ای اعلام کرد که تمام پیام های خانواده ها 
مبنی بر »کلاس خالی از معلم در برخی مدارس« دریافت و برای بررسی و اقدام 
ســریع، به مسئولان مربوطه ارجاع شــده است.  به گزارش ایسنا، هفته گذشته 
وزیــر آموزش وپرورش با حضور در یک برنامه تلویزیونی اظهار کرد که گرچه در 
چهارهفته مهرماه ســال جاری تعدادی از کلاس های درس معلم واقعی خود را 
نداشتند و به جای معلم اصلی معلمان دیگر بر سر کلاس می رفتند اما اکنون با 
اعلام نتایج آزمون استخدامی آموزگاری، دبیری و هنرآموزی دیگر هیچ گزارشی 
از مدیران کل آموزش وپرورش کشــور درباره کلاس خالی از معلم در کل کشور 

نداریم. 
با این حال برخی از والدین نســبت به نبود معلم در کلاس درس فرزندان خود 
گله مند بودند، از این رو وزارت آموزش وپرورش تاکید کرد که خانواده ها می توانند 
موارد این چنینی که مربوط به کلاس های خالی از معلم می شود را برای پیگیری 
به اطلاع وزارت آموزش و پرورش برســانند.  خانواده هــا برای پیگیری این امر 
باید »نام اســتان«، »نام شهر یا روستا«، »نام مدرسه«، »مقطع تحصیلی دانش 
آموز« و »کلاس« را به آیدی ravabetomomi۱۴۰۲@ در شبکه شاد ارسال 
می کردند.  اکنون اما مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، 
با انتشــار اطلاعیه ای دیگر اعلام کرده است که در راستای پاسخگویی شفاف و 
ســریع به مخاطبان، هفته گذشــته با حضور وزیر آموزش وپرورش در برنامه ای 
تلویزیونی، اعلام شد که اگر کمبود معلمی در مدارس وجود دارد بدون واسطه و 
مستقیم به این مرکز ارسال تا پیگیری و بررسی شود.  بر اساس این گزارش تمام 
پیام های مخاطبان ارسالی به آی دی معرفی شده در شبکه دانش آموزی »شاد« 
دریافت و برای بررسی و اقدام سریع، به مسئولان مربوطه ارجاع شده است.  در 
پایان این اطلاعیه آمده است که این مرکز در روزهای آینده، بار دیگر ارتباطات 

مستقیم، موثر و با شیوه های جدیدی، خواهد داشت. 

گزارش

آموزش

سالمندانوبیمارانقلبیازترددغیرضروریخودداریکنند

هشدارآلودگیهوایتهرانتاسهشنبه

عضو شورای شهر تهران می گوید: »در منطقه 
یک، سه هزار متر زمین پروانه گرفته است، این 
پرونده به صورت قطعی باغ اســت؛ درباره این 
پرونده نامه ای با امضای رئیس شــورای شهر 
هم به شهرداری ارسال شده است. این پرونده 
از گذشــته رای باغ داشته و از دادگاه هم رای 
گرفته است. اما در رای دادگاه نوشته نشده که 
تراکم بدهید بســازند بلکه در رای صادر شده 
تاکید شــده منطبق بر ضوابط و مقرارت به آن 

پروانه بدهید.«
به گــزارش خبرآنلاین، مجــری تلویزیون با 
تعجب می پرسد »پرونده یک باغ ۳ هزار متری 
از کارتابل شــما غیب شــده؟« پاسخ مهدی 
عباسی، رئیس کمیسیون شهرسازی معماری 
شورای شهر تهران به این پرسش عجیب مثبت 

است. »بله متاسفانه، این اتفاق افتاده است.«
نخستین بار درجلسه علنی ۲ آبان ماه در صحن 
شورای شهر، مهدی عباسی درباره روند عجیب 
صــدور پروانه برای این باغ ۳ هزار متری تذکر 
داد. باغی در منطقه یک، که ناگهان پرونده اش 
از کارتابل شورای شهر حذف می شود. البته این 
پرونده نخســتین پرونده ای نبود که از کارتابل 
شورا ناپدید می شود. همین عضو شورای شهر 
تهران چند هفته پیش هم در جریان بررســی 
پرونده باغات از خروج یکی از پرونده های باغات 
از کارتابل شــورای شــهر و تلاش برای صدور 

پروانه خبر داده بود. 
او درحالــی که پرونده این باغ در دســتور کار 
شورا نبود در میان بررسی پرونده باغات از غیب 
شــدن پرونده این باغ ۳ هزار متری از کارتابل 

شورا می گوید. 
ایــن پرونده از شــورا خــارج می شــود و به 
شهرســازی بازمی گردد و پرونده وارد مســیر 
صدور پروانه می شــود. مهدی عباســی درباره 
جزییات این پرونده گفته اســت: »در منطقه 
یک، ســه هزار متر زمین پروانه گرفته است، 
این پرونده به صورت قطعی باغ اســت؛ درباره 
این پرونده نامه ای با امضای رئیس شورای شهر 
هم به شهرداری ارسال شده است. این پرونده 
از گذشــته رای باغ داشته و از دادگاه هم رای 
گرفته است. اما در رای دادگاه نوشته نشده که 
تراکم بدهید بســازند بلکه در رای صادر شده 
تاکید شــده منطبق بر ضوابط و مقرارت به آن 
پروانه بدهید. یعنــی دو تا ۱۵ درصد اما امروز 
شــهرداری تهران برای این باغ ۳ هزار متری ۷ 
پروانه براساس پهنه ۱۲۲ با ۳۰۰ درصد تراکم 
صادر کرده اســت و احتمالا بعد از آن هم در 
کمیسیون ماده پنج، ۶۰۰ درصد تراکم خواهد 

گرفت.«
در همان جلسه شورای شهر، مهدی اقراریان، 
رئیس کمیته نظارت شورا از عباسی می خواهد 
که مشــخص شود پشت این پرونده چه کسی 

است. 
مهدی عباســی بدون این که اشــاره کند که 
مالک این باغ ۳ هزار متری کیســت، می گوید: 
»در این قضیه رئیس ســازمان فضای ســبز 
برکنار شــد. چه زوری پشت این پرونده است. 
حقوق مردم دست ماست، ما در تک تک باغات، 
احتیاط زیادی می کنیم؛ اما حالا قســم جلاله 
می خورم اگــر یک پرونده دیگر تکرار شــود، 
این چنین برخورد نخواهیم کرد. در این پرونده 
احتمال زدوبند وجود دارد و فســاد شده است. 
من در شهرداری مدیر بودم فرایندها را می دانم 
و می دانم چه خبر اســت. این پرونده سریع تر 
از روال معمــول پروانه گرفت، هر لحظه که ما 
برای پیگیری تماس می گرفتیم سرعت پروانه 
چند برابر می شد، بیایید من سامانه ها را به شما 
نشان بدهم که چگونه این پرونده دنبال می شد 

خجالت بکشید. این پرونده سه هزار متر مربع 
رأی باغ داشته؛ اما من به مالک می گویم زهی 
خیال باطــل؛ تلاش می کنیم در دیوان عدالت 
اداری رأی را ابطــال کنیم و شــخصا پیگیری 

می کنم و کوتاه نخواهم آمد.«
عباســی ادامه می دهد: »کســانی که تخلف 
کردنــد، بایــد بــه دادگاه معرفی شــوند. در 
پرونده های دیگر معاون خدمات شــهری، امور 
مناطق و شهرسازی موضوع را پیگیری کنند. 
ردپای این پرونده در معاونت شهرسازی است. 
نکته مهــم در پرونده این بــاغ ۳ هزار متری 
داشــتن رای کمیسیون ماده ۱۲ مبنی بر دایر 
مشــجر و همچنین داشــتن حد نصاب تعداد 

درختان و دارا بودن ارزش اکولوژیک است. 
ایــن پرونده باز هم در یــک برنامه تلویزیونی 
زنده می شود. مهدی عباسی با تاکید بر این که 
نگاه شورا صیانت از باغات است تاکید می کند 
دیداری با رئیس دیوان داشــته و در این دیدار 
تاکید شــده اگر هم این پرونده رای دادگاه هم 
داشته شهرداری می توانســته برای حفظ آن 
از ماده ۷۹ اســتفاده کنــد و از حقوق عمومی 

حفاظت کند. 

او به دوربین تلویزیــون نگاه می کند و به قول 
مجری برنامه بــه مخاطب خاص پیام می دهد 
که اخطارها را جدی بگیرد. دراین میان خسرو 
دانشــجو، معاون معماری و شهرسازی وزارت 
راه و شهرســازی که مهمان تلفنی برنامه هم 
هســت وعده می دهد برای حفاظت از این باغ 
۳ هــزار متری ظرفیت ها خود را فعال کنند. او 
به بخشنامه اخیر شهرداری درخصوص صدور 
پروانه برای برخی از باغات شــهر تهران اشاره 
می کند که شورای عالی شهرسازی به فوریت 

دستور توقف آن رابه شهرداری صادر کرد. 
این روایت تلاش شــبانه روزی برای ساخت و 
ســاز در یکی از باغات پر درخت تهران است. 
صاحب ملک تمام توان خــود را برای گرفتن 
مجوز بیشــتر ساخت و ساز دراین باغ می کند. 
به گفته عضو شورای شهر همراهانی هم با هر 
انگیزه ای در شــهرداری دارد که سرعت کار را 
بالا می برند. سرانجام هم پروانه صادر می شود. 

نابودی ۱۲۸ هکتار از باغات تهران
باغات تهران همیشه در معرض خطر بوده اند اما 
روند تخریب شــان زمانی سرعت گرفته است. 
برخی کارشناســان حوزه شــهری معتقدند از 

زمان اجرایی شــدن مصوبه موسوم به برج باغ 
حــدود ۱۲۸ هکتار از باغات تهران از بین رفته 
اســت. آمارهای منتشر شــده از تأثیر مصوبه 
برج باغ ها بر روند تخریب باغات تهران نشــان 
می دهد که ۴۹۳ باغ تبدیل به برج باغ شــده؛ 
ضمن اینکه در ســال های۹۳ تا ۹۵ به ترتیب 
به ۱۰۸، ۹۳ و ۸۵ باغ تهران پروانه ساخت وساز 
اعطا شده است. ۲۶۱ باغ به  مساحت ۵۶ هکتار 
در منطقــه یک، ۵۰ قطعــه در منطقه ۲، ۴۲ 
قطعه در منطقه ۳، ۴۵ قطعه در منطقه ۴ و۳۰ 

هکتار در منطقه ۲۱ و ۲۲ بوده است. 
این مصوبه در دوره پنجم مدیریت شهری لغو و 
مصوبه دیگری به نام خانه باغ جایگزین آن شد. 
بعد از این مصوبه انگیزه ساخت وساز در باغات 
بســیار کاهش پیدا کرد امــا منتقدان معتقد 
بودند ایــن مصوبه هم کارایــی لازم را ندارد. 
مصوبه ای که مورد انتقاد مدیران شهری دوره 
ششم بود و از همان ابتدا تلاش کردند مصوبه 
دیگری جایگزین آن کنند. شهرداری تهران در 
پژوهشی به تأثیرات دو مصوبه برج باغ و خانه باغ 
در حفظ باغــات تهران در دوره زمانی ۱۳۸۱-
۱۴۰۰ پرداختــه و به این نتیجه رســیده که 

عمده پروانه های ساخت وســاز در باغ ها مبتنی 
بر مصوبه برج باغ، حتی پس از لغو آن، ناشی از 
حقوق مکتسبه و آرای قضائی صادرشده، اثرات 
نابودی عمده درختان باغ های شهر تهران ناشی 
از این مصوبه بوده است. و در نقد مصوبه خانه 
باغ هم تاکید شده که حدود ۶۰ درصد از باغات 
به دلیل فقدان یا ناچیزبودن ســطح پوشــش 
درختــان، واجد کارکرد اکولوژیک مورد انتظار 
از باغ نیســت و در عمل این بخش از ظرفیت 
موجود زمین های باغی در شهر تهران به دلیل 
این مصوبه بلااستفاده مانده است و پژوهشگران 
این مطالعه پیش بینی کرده بودند این مصوبه 
در دراز مدت انگیزه نگهداری از باغات را از بین 
خواهد برد. این پرونده حالا هرچند سربســته 
اما رســانه ای شده اســت ولی باید هشدار داد 
که اندک لکه های ســبز باقی مانده تهران در 
معرض خطر ساخت و ســاز هستند. هر چند 
وقت یک بار خبر ســاخت و ســاز در یکی از 
باغات افشا می شــود. یک روز قانون برج باغ ها 
به جان درختان این شــهر می افتد و یک روز 
بخشنامه ای که تلاش می کند برای همه باغات 

با یک دست فرمان تصمیم گیری کند. 

بر اســاس اعلام اداره کل هواشناسی استان تهران افزایش 
آلاینده های جوی به ویژه ذرات معلق کمتر از ۲. ۵ میکرون 

تا سه شنبه )۱۶ آبان ماه( پیش بینی می شود. 
به گزارش ایسنا اداره کل هواشناسی استان تهران با صدور 

هشدار زردرنگ آورده اســت: در پی پایداری نسبی هوا و 
یا عدم وزش باد قابل ملاحظه از شــنبه تا سه شنبه )۱۳ تا 
۱۶ آبان ماه( افزایش آلاینده های جوی به ویژه ذرات معلق 
کمتر از ۲. ۵ میکرون در نیمه جنوبی تهران، به ویژه پیشوا، 
قدس، ری، شــهریار، قرچک، ملارد، ورامین، پاکدشــت، 

اسلامشهر پیش بینی می شود. 
با توجــه به عدم وزش بــاد قابل ملاحظه و یــا پایداری 
نســبی هوا در این روزها به ویژه طی ســاعات عصر و شب 
تا اوایل صبــح، افزایش آلاینده ها و کاهش کیفیت هوا در 
حد ناســالم برای گروه های حساس و در صورت عدم مهار 
منابع انتشار و آلاینده های جوی در بعضی ساعت ها در حد 
ناسالم برای تمام گروه ها به ویژه در نیمه جنوبی شهر تهران 
دور از انتظار نیســت. اداره کل هواشناســی استان تهران 

کاهش ترددهای غیــر ضروری به ویژه بــرای کودکان و 
سالمندان و افراد دارای بیماری های قلبی و تنفسی، پرهیز 
از فعالیت های ورزشــی و پرتحرک بطور طولانی مدت در 
فضای باز، استفاده از ناوگان عمومی حمل و نقل، مدیریت 

منابع آلاینده ثابت و متحرک را توصیه می کند. 
به گزارش ایسنا هشــدار زرد رنگ به معنای این است که 
پدیده ای جوی رخ خواهد داد که ممکن است در سفرها و 

انجام کارهای روزمره اختلالاتی را ایجاد کند. 
این هشــدار برای آگاهی مردم صادر می شــود تا بتوانند 
آمادگی لازم را برای مواجهه با پدیده ای جوی داشته باشند 
که از حالت معمول کمی شــدت بیشــتری دارد. از سوی 
دیگر مســئولان نیز در جریان این هشدارها قرار می گیرند 

تا اگر لازم باشد تمهیداتی را بیندیشند. 

پروندههایتخلفساختوسازدرباغاتتهرانچطورغیبمیشود؟

نابودی باغات تهران در سایه اهمال مسئولین

رئیسدبیرخانهستادکشوریکنترلدخانیاتوزارتبهداشتاعلامکرد

افزایش۱۹۰درصدیمصرفسیگاردرزنان
رئیس دبیرخانه ســتاد کشــوری کنترل دخانیات وزارت 
بهداشــت با ابراز نگرانــی از آنچه کــه »افزایش مصرف 
دخانیات بویژه در گروه های ســنی حساس و همچنین از 
بیــن رفتن قبح مصرف دخانیات« خواند، گفت: مقایســه 
مصرف دخانیات در گروه ســنی ۱۸ تا ۲۴ ســال در سال 
۱۴۰۰ نســبت به مطالعه  قبلی در ســال ۱۳۹۵، حاکی از 
آن اســت که مصرف روزانه سیگار در زنان این گروه سنی 
۱۹۰ درصد افزایش یافته است. مهندس بهزاد ولی زاده در 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به آخرین آمار مصرف دخانیات 
که مربوط به ســال ۱۴۰۰ اســت، توضیح داد: از میان ۵ 
عامل خطر بروز بیماری های غیرواگیر، دخانیات مهم ترین 
عامل خطر بیماری های غیرواگیر شــناخته شده است. بر 
اســاس آخرین آمارها در ایــران، ۲۵. ۸۸ درصد مردان و 
۴. ۴۴ درصد زنان مصرف کننده دخانیات بودند و به طور 
متوسط ۱۴ درصد گروه سنی بالای ۱۸ سال مصرف کننده 

انواع محصولات دخانی بودند. 
رشد ۵۴ درصدی مصرف قلیان

وی افزود: در این میان مصــرف قلیان ۴. ۵ درصد برآورد 
شد که نسبت به سال ۱۳۹۵ حدود ۵۴ درصد رشد مصرف 
داشــته است. قلیان محصولی است که به دلیل افزودنی ها 
و مــواد معطری که در آن به کار می رود، باعث می شــود 
از بین محصولات دخانی، بیشــتر مورد انتخاب افراد قرار 
گیرد و جوانان و نوجوانان به دلیل وجود همین مواد معطر 
در تنباکوی معســل و میوه ای قلیان فکر می کنند که ماده 
مفیــدی را مصرف می کنند.  ولی زاده ادامه داد: مقایســه 
مصرف دخانیات در گروه ســنی ۱۸ تا ۲۴ ســال در سال 

۱۴۰۰ نســبت به مطالعه  قبلی که سال ۱۳۹۵ انجام شده 
بود نشان می دهد که در گروه سنی ۱۸ تا ۲۴ سال مصرف 
زنان از ۰. ۱ درصد به ۰. ۲۹ درصد افزایش یافته اســت و 
این یعنی ۱۹۰ درصد مصرف روزانه ســیگار در این گروه 
ســنی افزایش یافته است. همچنین در مردان این مصرف 
از حدود ۵ درصد در سال ۱۳۹۵ به ۷. ۱۶ درصد در سال 
۱۴۰۰ رسیده است که این یعنی ۴۶ درصد مصرف روزانه 
ســیگار در این گروه ســنی افزایش یافته است.  او تاکید 
کرد: در این ســال، ۱۵. ۴۳ درصدِ گروه ســنی ۲۵ تا ۳۴ 
ســال مصرف کننده انواع محصولات دخانی بودند که ۶. 
۲۸ درصد زنان و ۲۶. ۹۱ درصد مردان را شــامل می شود. 
مقایســه این درصدها با دوره قبلی مطالعه در سال ۱۳۹۵ 
نشــان داد که در مــردان ۱۵. ۶ درصد و در زنان ۹۰. ۸۸ 

درصد افزایش مصرف دخانیات را داشتیم. 
از بین رفتن قبح مصرف دخانیات

رئیس دبیرخانه ســتاد کشــوری کنترل دخانیات وزارت 
بهداشــت افزایش مصرف دخانیات در زنان را نگران کننده 
خوانــد و اظهار کرد: این افزایش مصرف عوامل مختلفی از 
جمله پایین بودن قیمت محصولات دخانی، نوع بسته بندی 
سیگار و تنباکو، دسترسی آسان، از بین رفتن قبح مصرف 
دخانیات و... دارد. وی کل میزان مصرف دخانیات در گروه 
ســنی ۱۸ تا ۲۴ سال را در ســال ۱۴۰۰ میزان ۱۰. ۵۸ 
درصد اعلام کــرد )۳. ۷۹ درصد زنــان و ۱۸. ۱۵ درصد 
مردان( و گفت: این عدد در سال ۱۳۹۵ حدود ۷. ۳ درصد 
بوده است. مصرف دخانیات در زنان ۹۰ درصد و در مردان 
۳۴ درصد افزایش یافته است. به طور کلی افزایش مصرف 

درگروه های سنی حساس بسیار نگران کننده بوده است. 
وضعیت مصرف دخانیات 

در گروه سنی ۱۳ تا ۱۵ سال
ولــی زاده درباره مصــرف دخانیات در گروه ســنی ۱۳ تا 
۱۵ ســال، توضیح داد: بر اســاس مطالعه سال ۱۳۹۵ در 
این زمینه مشــخص شــد که ۳. ۴ درصد این گروه سنی 
مصرف کننده ســیگار بودند که از این بین ســهم پسران 
۴. ۸ درصد و ســهم دختران ۲. ۱ درصد بوده است.  وی 
افــزود: همچنین در این گروه ســنی ۵. ۷ درصد مصرف 
کننــده قلیان بودند که ۷. ۳ درصد پســران و ۴. ۳ درصد 
دختران بودند. مقایسه این ارقام با مطالعه قبلی که در سال 
۱۳۸۶ انجام شده است نشان داد که مصرف سیگار دربین 
دختران از ۰. ۹ درصد به ۲. ۱ درصد افزایش یافته اســت 
که این یعنی شــاهد ۱۳۳ درصد افزایش مصرف دختران 
هستیم. او با اشــاره به عدم آگاهی کامل مردم از مضرات 

مصرف دخانیات و خصوصا قلیــان، این موضوع را عاملی 
برای افزایش مصرف مواد دخانی، بخصوص قلیان دانســت 
و تاکید کرد: مصرف قلیان، دروازه ورود به مصرف ســیگار 

برای نوجوانان و جوانان است. 
۷۰ ماده شیمیایی سرطان زا در دود دخانیات

وی با تاکید بــر اینکه مصرف دخانیــات مهم ترین عامل 
مرگ های قابل پیشــگیری اســت، اظهار کرد: دود تنباکو 
و ســیگار حاوی بیش از ۷۰۰۰ ماده شــیمیایی است که 
ســمیت بیش از ۴۰۰ نوع آن و ســرطان زایی بیش از ۷۰ 
نوع این مواد شــیمیایی به اثبات رســیده است. ترکیبات 
معطر، علاوه بر تاثیری که بــر جذابیت و افزایش گرایش 
افراد به مصرف دارد، با ایجاد ترکیبات حلقوی ســرطان زا 
در فرایند سوختن، تاثیر بیماری زایی این محصولات را به 
مراتب افزایش می دهد. هر وعده قلیان معادل مصرف ۱۰۰ 

تا ۲۰۰ نخ سیگار است. 

نظارتویژهوشبانهروزیبرنحوهخدماترسانی
مددسراهایپایتخت

مدیر عامل سازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران از نظارت 
ویژه و شبانه روزی با هدف خدمات رسانی مطلوب تر به مددجویان مددسراهای 
کلانشــهر تهران خبر داد و گفت: با آغاز فصل سرما و پذیرش بیش از پیش بی 
سرپناهان و آسیب دیدگان اجتماعی در مددسراها)گرمخانه ها( و برای خدمات 
رسانی هر چه مطلوب تر به مددجویان، از سوی ناظران این سازمان به شکل ویژه 

و شبانه روزی، نظارت های کلی در دستور کار قرار گرفته است. 
به گزارش روابط عمومی ســازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری 
تهران، دکتر احمد احمدی صدر در این باره اظهار کرد: با آغاز فصل سرما شاهد 
حضور بیش از پیش افراد آســیب دیده و در معرض آســیب در ۲۰ مددسرای 
کلانشــهر تهران هســتیم که بحث فراهم کــردن امکانات اعــم از تخت برای 
اســتراحت، استحمام، لوازم بهداشتی، تغذیه در سه وعده و.. . مورد بررسی ویژه 

قرار گرفته است. 
وی افزود: یکی از اقدامات صورت گرفته ابلاغ برنامه غذایی به مددسراها است تا 
بر اساس لیست جدید غذا برای مددجویان فراهم شود. همچنین در نظارت های 
شبانه روزی، میزان خدمات رسانی از سوی مددسراها به مددجویان مورد ارزیابی 
قــرار خواهد گرفت.  مدیر عامل ســازمان خدمات و مشــارکت های اجتماعی 
شــهرداری تهران خاطرنشــان کرد: یکی از اهداف این بازدیدهای شبانه روزی، 
پایش ظرفیت مراکز و نحوه ســاماندهی مددجویان از طریق گشت های حامی 
در این مددسراهاســت.  دبیر قرارگاه اجتماعی کلانشهر تهران تصریح کرد: این 
نظارت شــبانه روزی ویژه تا پایان سال جاری به شــکل مداوم از سوی ناظران 
سازمان خدمات و مشارکت های اجتماعی شهرداری تهران به اجرا در خواهد آمد. 

شهری

آمادهباشجمعیتهلالاحمردر۸استان
رئیس ســازمان امداد و نجات با اشــاره به هشدار ســطح نارنجی هواشناسی، از 
آماده باش امدادگران در ۸ اســتان کشور خبر داد. به گزارش ایلنا به نقل از پایگاه 
اطلاع رسانی جمعیت هلال احمر؛ محمودی، رئیس سازمان امداد و نجات با اشاره 
به هشدار سطح نارنجی سازمان هواشناسی گفت: طبق هشدار سازمان هواشناسی، 
بارش شدید باران و وزش شدید باد در روز شنبه، گیلان، مازندران، مناطق مرکزی 
و شرقی اصفهان و نوار جنوبی یزد، در روز یک شنبه، خراسان جنوبی، نیمه شمالی 
سیستان و بلوچستان، شمال شرق اصفهان، جنوب یزد و کرمان، پیش بینی شده 
است. وی ادامه داد: بر طبق این هشدار، امدادگران جمعیت هلال احمر در ۸ استان 
کشور، در حالت آماده باش قرار گرفتند. گفتنی است، شماره ۱۱۲، ندای امداد، در 

صورت بروز حادثه، آماده کمک رسانی به هم وطنان است. 

هلال احمر


